
   
 

28. marts 2023 

 

I medfør af § 37 stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut. 

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut:  

 

1. Hvad har der samlet set været af ekstraudgifter for den offentlige sektor i forbindelse med selve 

delingen af Qaasuitsup Kommunia? 

 

2. Hvor mange penge blev der ialt brugt på at drive Qaasuitsup Kommunia i årene 2013, 2014, 2015, 

2016 og 2017? 

 

3. Hvor mange penge blev der ialt brugt på at drive Avannaata Kommunia i årene 2018, 2019, 2020, 

2021 og 2022? 

 

4. Hvor mange penge blev der ialt brugt på at drive Kommune Qeqertalik i årene 2018, 2019, 2020, 

2021 og 2022? 

 

5. Hvad har kommunedelingen betydet med hensyn til antallet af ansatte i den offentlige 

administration? 

a. Hvor mange ansatte i den offentlige administration var der i Qaasuitsup Kommunia i 

årene 2013, 2014, 2015, 2016 og 2017? 

b. Hvor mange ansatte i den offentlige administration var der i Avannaata Kommunia i 

årene 2018, 2019, 2020, 2021 og 2022? 

c. Hvor mange ansatte i den offentlige administration var der i Kommune Qeqertalik i årene 

2018, 2019, 2020, 2021 og 2022? 

 

6. Har Naalakkersuisut eller de involverede kommuner foretaget en undersøgelse blandt berørte 

borgere og virksomheder i forhold til at finde ud af, hvorvidt kommunedelingen har givet mere 

nærdemokrati og bedre service? 

a. Hvis ikke; har Naalakkersuisut tænkt sig at tage initiativ til sådan en undersøgelse? 

 

7. Kan Naalakkersuisut oplyse andet af interesse for sagen? 

(Medlem af Inatsisartut Jens-Frederik Nielsen, Demokraterne) 

 

Begrundelse 

Der er i øjeblikket en del debat om, hvorvidt Østgrønland skal være sin egen kommune. For at kvalificere 

debatten mener jeg, at det er relevant at kigge på, hvad det det har haft af samfundsmæssige 

konsekvenser, da daværende Qaasuitsup Kommunia blev til henholdsvis Kommune Qeqertalik og 

Avannaata Kommunia den 1. januar 2018. 



   
 

 

Det er interessant at finde ud af, hvad kommunedelingen har haft af betydning for eksempelvis antallet af 

ansatte i den offentlige administration, for nærdemokratiet og for økonomien, da nogle af disse erfaringer 

vil kunne bruges i forhold til debatten om, hvorvidt Østgrønland skal have en selvstændig kommune. 

 

Jeg ser frem til at modtage svar på mine spørgsmål inden for en frist på 10 arbejdsdage. 


